
اقتصادی

کوتاه اقتصادی
خبرگزاری تسنیم:

 کره 200 تومان گران شد

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

صفحه4
یک شنبه اول مرداد ۱۳۹۶

۲۸شوال ۱4۳۸ - شماره۲۱۶۷۷

تسلیت
آسمان بود و زمین بود و ماه بود و ستاره

چرخ، نظم را برهم زدو ناگه ستاره
کم کمک کم سو شد و محو شد در بیکرانه

آسمان فریاد زد، زمین بشکافت، ماه نیم شد در سوگ آن رخشان ستاره
آری ستاره درخشــان علم و فضیلت زنده یاد مریم میرزاخانی که 
نام ایران و ایرانی را در پهنه گیتی با ســرافرازی شناســاند، روحش شاد، 
خداوند به خانواده محترم ایشان و عالمان فرهیخته دنیا صبر عطا فرماید. 

پرویندخت دلیرپورانشاءالله.

قیمت بازارنوع سکه
1/207/000سکه تمام طرح جدید
1/168/000سکه تمام طرح قدیم

621/000نیم سکه
362/000ربع سکه

250/000گرمی
114/800هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3/775دلار
4/432یورو
4/910پوند

1/095لیر ترکیه
1/031درهم امارات

انجمن های  عضو هیئت مدیره کانون عالی 
صنفی کارگران با اشــاره به اینکه بیش از ۶۰ 
درصد حوادث ناشی از کار مربوط به کارگران 
ساختمانی اســت گفت: نزدیک به پنج هزار 
نفر بعد از تأیید در سامانه برای بیمه به تأمین 

اجتماعی معرفی شده اند. 
هادی ساداتی در گفت وگو با خبرگزاری تسنیم، 
با اشاره به روند بیمه کارگران ساختمانی اظهار کرد: 
ثبت نام از طریق سامانه در حال ادامه است. نزدیک 
به پنج هزار نفر بعد از ثبت نام در سامانه  به سازمان 
تأمین اجتماعی برای بیمه معرفی شــده اند تا تحت 

پوشش بیمه قرار  گیرند.
 وی بابیان اینکه کارگران ســاختمانی در مرحله 
اول باید کارت مهارت را از ســازمان فنی و حرفه ای 
دریافت کنند و سپس در سامانه ثبت نام کنند افزود: 
تمام کارگران ساختمانی از نحوه ثبت مطلع هستند. 

عضو هیئت مدیره کانون عالی انجمن های صنفی 
کارگــران افزود: در حال حاضر بیــش از 60 درصد 
حوادث ناشــی از کار مربوط به کارگران ساختمانی 
است. بسیاری از ساختمان ها با طرح نظام مهندسی 

عضو هیئت مدیره انجمن های صنفی کارگران: 

۵هزارکارگرساختمانیبیمهمیشوند

اوراق  و  بورس  رئیس  سازمان 
سازمان  کارمزد  کاهش  از  بهادار 
بورس در آینــده و اصلاح برخی 
برای  ســرمایه  بــازار  مقررات 
از زیان ســهامداران  جلوگیری 

خبرداد.
شــاپور محمدی با اشــاره به این 
نکته که ســازمان بورس می خواهد از 
درآمدهای خودش کم کند تا فعالان 

رئیس  سازمان بورس خبر داد

اصلاح مقررات بازار سرمایه
 برای جلوگیری از زیان سهامداران

* تالار محصولات کشــاورزی بورس کالای ایران، روز شــنبه 31 تیرماه، برای 
دومین بار شاهد معامله 2 هزار و 300 تن گندم خوراکی در قالب طرح قیمت 
تضمینی بود.به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل بورس کالای ایران، طی 
ایــن روز و در تــالار مذکور، یک هزار و 315 تن جــو دامی نیز در قالب طرح 
قیمت تضمینی و 950 تن شکر سفید به فروش رسید. تالار محصولات صنعتی 
و معدنی بورس کالای ایران نیز در این روز شــاهد معامله 21 هزار تن میلگرد 
بود. تالار فرآورده های نفتی و پتروشیمی بورس کالای ایران نیز در این روز داد 
و ستد 9 هزار و 942 تن قیر، 7 هزار و 114 تن مواد پلیمری،10 هزار و 812 

تن مواد شیمیایی را تجربه کرد.
* مصرف برق کاهشی شد. اوج مصرف برق در روزجمعه در حالی عدد 
۴۶ هزار و ۸۱۶ مگاوات را ثبت کرد که در مدت مشابه سال قبل رکورد 
بی سابقه مصرف ۵۲ هزار و ۶۹۲ مگاوات برای صنعت برق ثبت شده بود. 
به گزارش ایسنا، روز جمعه پیک مصرف برق در حالی عدد ۴۶ هزار و 
۸۱۶ مگاوات را ثبت کرد، که در مدت مشابه سال قبل رکورد بی سابقه 
۵۲ هزار و ۶۹۲ مگاوات مصرف برای صنعت برق ثبت شده بود؛ البته این 
اتفاق به دلیل تعطیلی مراکز عمومی و دولتی در روز جمعه رخ داده است.

* مدیرعامــل انجمن حمایت از مصرف کنندگان، افزایش بیش از 40 درصدی 
قیمت  شــیرینی در قنادی ها را نامتعارف دانست. مسیح انصاری در گفت وگو 
با ایســنا با بیان اینکه مردم باید شــیوه قیمت گذاری را به طور شفاف بدانند، 
عنوان کرد: موضوع خالص فروشــی و افزایش قیمت شــیرینی ها در قنادی ها 
همزمان مطرح شــد و این موضوع در خوش بینانه ترین حالت حتی اگر فرضیه 
بی اثرسازی مصوبه خالص فروشــی بعید بدانیم بدسلیقگی است. وی در ادامه 
با اشــاره به موضوع خالص فروشی شیرینی عنوان کرد: تلاش بسیاری صورت 
گرفته موضوع خالص فروشی به صورت مصوبه ابلاغ شود، چراکه مردم حق دارند 
کالاهای متعارف را به قیمت خودشــان بخرند تا پیش از این قنادی ها مقواها، 
جعبه ها و پایه های کیک خود را با قیمت شیرینی به فروش می رساندند یعنی 
100 تا 300 گرم پلاســتیک یا کاغذ را با قیمت شیرینی پخته شده به مردم 
می دادند که به شــکل متوسط هر قنادی در سال 830 میلیون تومان از محل 
فروش جعبه سود کسب می کرد.مدیرعامل انجمن حمایت از مصرف کنندگان 
اظهار کرد: موضوع خالص فروشــی شیرینی از افزایش تعرفه ها جداست اما این 
دو موضوع را در یک بخشــنامه به هم پیوند زدند و در کنار افزایش نامتعارف 
قیمت ها که واقعا باید مورد بررسی قرار گیرد، بحث خالص فروشی را نیز ابلاغ 
کردند و این موضوع باعث شد مصوبه ای که در جهت حمایت از مصرف کننده 

بود عملا بهانه ای برای بالابردن قیمت ها شود.

شبکه کانون های تفکر ایران )ایتان( :

ساختارنظامبانکی
علتاصلیمشکلاقتصادیکشوراست

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: بیشترین 
موارد حقوق های نجومی به دولت یازدهم برمی گردد، 
چرا که مواردی که کشــف شد و افرادی که برکنار 
شدند همگی افرادی بودند که در این دولت منصوب 

شده بودند.
به گزارش نسیم آنلاین، اواسط هفته گذشته و همزمان با 
رسانه ای شدن یکی از مصوبات جدید دولت مبنی  بر حذف 
تبصره بند 3 مصوبه شماره 5700/ت54204هـ دولت در 26 
فروردین 96 که به موضوع ضوابط تعیین حداکثر دریافتی 
کارکنان و مدیران شــرکت های دولتی و غیردولتی وابسته 
به بخش عمومی اختصاص داشــت، بــار دیگر زمزمه های 
بازگشت حقوق های نجومی مطرح شد و نگرانی ها در این 
زمینه به اوج رسید. هرچند با توضیحات دبیرخانه شورای 
اطلاع رسانی دولت و همچنین سخنگوی دولت درباره این 
مصوبه تا حدودی نگرانی ها در این زمینه کاهش یافت، این 
تحولات موجب شد پدیده حقوق های نجومی بار دیگر مورد 

توجه رسانه ها قرار بگیرد.
در این رابطه سیدناصر موسوی لارگانی، عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس، با اشــاره به شــکل گیری ریشــه های 
حقوق هــای نجومی، گفت: اینکــه بگوییم در دولت قبلی 
چنین حقوق هایی نداشــتیم شــاید این گونه نباشد، اما 
بیشــترین موارد این حقوق های نجومی به دولت یازدهم 
برمی گردد، چرا که مواردی که کشــف شــد و افرادی که 
برکنار شدند همگی افرادی بودند که در این دولت منصوب 
شــده و مسئولیت پذیرفته بودند و هیچ کدام از دولت های 

نهم و دهم نبودند.

این نماینده مجلس با اشاره به صحبت برخی مقامات 
دولت مبنــی  بر وجود مــواردی از حقوق های نجومی در 
صندوق توسعه ملی، خاطرنشان کرد: برخی مقامات دولتی 
در بحث حقوق های نجومی به صندوق توســعه ملی اشاره 
کرده انــد که لازم به یادآوری اســت از زمانی که در دولت 
گذشته مسئولیت های هیئت امنا به هیئت عامل واگذار شد 

آنها توانستند حقوق هایی را برای خودشان تصویب کنند.
وی افزود: بنده در همین مورد هم اطلاع دارم که هیئت 
عامل قبلــی چنین حقوق هایی را نمی گرفتند، چراکه من 
دو سال به عنوان هیئت امنا در صندوق توسعه ملی حضور 
داشتم؛ لذا به نظر من منشأ این پدیده حقوق های نجومی 

در دولت فعلی بوده است.
برخورد ناکافی دولت

موســوی لارگانی در پاسخ به سؤالی مبنی  بر اینکه آیا 
دولت تاکنــون به نحو راضی کننده ای با پدیده حقوق های 
نجومی برخورد کرده اســت یا خیر، تصریح کرد: حقیقتا 
راضی کننده نبوده است و انتظاری که مردم و مقام معظم 
رهبری داشتند برآورده نشده است. مقام معظم رهبری در 
خطبه های نماز عید سعید فطر فرمایشات مبسوطی را در 
زمینه حقوق های نجومی و برخورد با نجومی بگیران داشتند 
که به نظر من تاکنون برخورد جدی صورت نگرفته است.

نماینده فلاورجان در مجلس با اشــاره به آمارهای ضد 
و نقیض اعلام شــده از مدیران نجومی بگیر، اضافه کرد: در 
روزهای اول شاهد بودیم تعداد مدیران نجومی بگیر را دوهزار 
نفر اعلام کردند و در برخی خبرها حتی بیشتر از این مورد 
هم اعلام شد که پس از آن این تعداد به 900 نفر رسید و 

سپس در روزهای 
آخر ایــن تعداد 
به حــدود 300 
که  یافت  تقلیل 
آمارهای  همین 
ضــد و نقیــض 
باعث ایجاد شک 
و تردید در اذهان 

شد.
وی درباره برکناری برخی مدیران نجومی بگیر نیز گفت: 
برخی افرادی که نجومی بگیر بودند از مسئولیتشان برکنار 
شدند، اما متاسفانه در جاهای دیگری به آنها مسئولیت داده 
شد، در حالی که مقام معظم رهبری اشاره کردند چون این 

افراد خیانت کرده اند باید از کار برکنار شوند.
عملکرد ضعیف نهادهای نظارتی

موسوی لارگانی در ادامه به ارزیابی عملکرد نهادهای 
نظارتی از جمله ســازمان بازرســی کل کشــور و دیوان 
محاسبات در این زمینه پرداخت و گفت: دیوان محاسبات و 
سازمان بازرسی کل کشور شاید بیشتر در زمینه حقوق های 
نجومی فعالیت کرده باشند و یک سری تذکراتی را به افرادی 
دادند که بعضا با رانت و لابی گری به جایگاه های مدیریتی 
رسیده بودند، که البته خود آن سازمان های نظارتی هم در 

این زمینه عملکرد خوبی نداشتند.
این نماینده مجلس با اشاره به گزارش دیوان محاسبات 
دربــاره حقوق های نجومی افزود: دیوان محاســبات تعداد 
مدیران نجومی بگیر را اعلام کرد و همچنین گزارش آن در 

مجلس شورای اسلامی قرائت شد، اما دقیق مشخص نشد 
که آیا با اینها برخورد شد؟ محاکمه یا به قوه قضائیه معرفی 
شدند یا خیر؟ چراکه بارها دادستان محترم کشور، سخنگو 
و معاون اول قوه قضائیه اعلام کردند که هنوز دولت کسی 

را به ما به عنوان نجومی بگیر معرفی نکرده است.
وی درباره مشــخص نشــدن ســرانجام برخــورد با 
نجومی بگیران، یادآور شــد: فردی که دو سال پیش 500 
میلیون تومان وام صفر درصد گرفته و زمین یا ساختمانی 
خریده و ســود آن را برده است اگر آن 500 میلیون را هم 
برگرداند حقیقتا کار خاصی انجام نداده است، لذا این مسئله 

یک تخلف بوده و باید با آن برخورد شود.
موســوی لارگانی با اشاره به اینکه با تصویب ماده 29 
برنامه ششم توسعه موافق بودم؛ ماده ای مبنی  بر اینکه باید 
حقوق و مزایای مدیران اعلام شود، درباره دیدگاه مخالفان 
تصویب این ماده برنامه ششــم توســعه گفت: برخی افراد 
که مخالف بودند می گفتند شــاید صلاح نباشد هم مردم 
این مطالب را بدانند و هم آن ســازمان های نظارتی اطلاع 
داشته باشند بلکه آنان وظیفه شان را به خوبی انجام دهند 

کفایت می کند.
این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره به اجرایی 
نشدن برنامه ششم توسعه، اضافه کرد: برنامه ششم توسعه 
از اول ســال 96 باید اجرایی می شد، اما دولت آن را ابلاغ 
نکــرد و رئیس  مجلس ابلاغ کــرد. هنوز آیین نامه های آن 
نوشته نشده است و این امر که مردم بتوانند به این حقوق ها 
دسترسی پیدا کنند در روزهای آخر تصویب شد اما هنوز 

اجرایی نشده است.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

بیشترین حقوق های نجومی در دولت  یازدهم پرداخت شده است

سرویس اقتصادی-
در حالی که عربســتان طی 3 سال گذشته با 
اســتراتژی کاهش قیمت نفت به جنگ پنهان با 
ایران پرداخته است، هم اینک خود را قربانی این 

جنگ قیمتی می بیند.
گزارش های بین المللی نشان می دهد کاهش قیمت 
نفت در ماه های گذشته رشد اقتصاد نفتی عربستان را به 
صفر نزدیک کرده و این کشور صادرات نفت به آمریکا را 

هم کاهش داده است.
مهرماه 93 بود که همزمان با آغاز سقوط آزاد قیمت 
جهانی طلای سیاه در بازار جهانی نفت، عربستان سعودی 
در ائتلاف با آمریکا شــعله جنگ کاهش قیمت نفت در 
بازارهای آسیایی را روشن کرد و سعودی ها نفت خود را 

یک دلار ارزان تر به مشتریان عرضه کردند.
این رقابت یکسال بعد شکل آشکارتری به خود گرفت 
و با ورود جدی تــر ایران به بازارهای بین المللی، جنگ 
قیمتی با ارائه تخفیف به مشتریان، وارد مرحله جدیدی 
شد. این روند ادامه پیدا کرد و عربستان با افزایش میزان 
تولید خود به بیش از 10 میلیون بشــکه در روز، تلاش 
کرد تا از یک سو بازار را در اختیار بگیرد و از سوی دیگر 
هم راستا با سیاست های واشنگتن، ایران را از درآمدهای 
نفتی قابل توجه محروم کند. هر چند مســئولان نفتی 

عربستان، این افزایش تولید و کاهش قیمت را با هدف 
مقابله با تولید نفت شل در آمریکا توجیه می کردند، اما 
همان زمان هم کارشناســان اعتقاد داشتند یک هدف 
عمده مشــترک میان عربستان و آمریکا، ایجاد فشار بر 

ایران بوده است.
در پــی این اتفاقــات، قیمت نفت تــا حدودی در 
کانال های قیمتی پایین زمین گیر شــد و عربستان که 
بعد از قیمت کاهش درآمدهای نفتی، با کسری بودجه 
و کاهش ذخایر ارزی مواجه شــد، ناچار به توافق اوپک 
برای کاهش ســطح تولید و جلوگیری از کاهش بیشتر 

قیمت ها تن داد.
هر چند که دو هفته پیش، انتشــار آمار تولید نفت 
عربستان نشان داد این کشور توافق اوپک برای کاهش 
ســقف تولید را نقض کرده و حتی این خبر موجب شد 
قیمت نفت در بازارهای جهانی با کاهش قیمت مواجه 
شــود، اما گزارش هایی که طی چند روز گذشته منتشر 
شده نشان می دهد تبعات سیاست افزایش تولید و جنگ 

قیمتی سعودی ها دامن آنها را گرفته است. 
رشد اقتصادی صفر

در همیــن رابطه، صندوق بین المللــی پول درباره 
وضعیت اقتصادی عربســتان در ســال جاری میلادی 
پیش بینی کرده است که قیمت پایین نفت امسال سبب 

شــد، رشد پایین اقتصاد عربستان بار دیگر کاهش یابد 
و به صفر برسد.

بــه گزارش فارس بــه نقل از بلومبــرگ، صندوق 
بین المللی پول پیش بینی کرد رشد اقتصادی عربستان 
در سال 2017 به رقم 0/1 درصد کاهش یابد. علت این 
رشــد اقتصادی نزدیک به صفر پایین بودن قیمت نفت 
در بازار جهانی و اجرای اصلاحات اقتصادی در ساختار 

دولتی عربستان اعلام شده است.
صندوق بین المللی پول که پیشــتر رشد اقتصادی 
بخش غیرنفتی این کشور عضو اوپک را هم 2/1 درصد 
پیش بینی کرده بود، این رقم را در آخرین ارزیابی خود 

به 1/7 درصد کاهش داد.
هر چند در گزارش صندوق بین المللی پول آمده است 
»پایین بودن قیمت نفت در کنار اجرای سیاســت های 
ریاضت اقتصادی در حال کوچک کردن اقتصاد عربستان 
است به گونه ای که برای نخستین بار از سال 2009 در سه 
ماهه نخست سال 2017 رشد اقتصادی عربستان منفی 
شد«، اما از سوی دیگر تأکید شده است که »عربستان 
بایــد روند افزایش قیمت حامل های انرژی را طولانی تر 
کرده تا خانوارها و شرکت های حاضر در این کشور فرصت 

بیشتری برای کنار آمدن با این شرایط را پیدا کنند.«
ظاهرا به همین علت اســت که ســعودی ها از روی 

ناچاری هم که شــده، صادرات نفــت خود به آمریکا را 
کاهش داده اند.

رویترز گزارش داده است، عربستان با عمل به تعهدات 
خود در توافق اوپک و حمایت از افزایش قیمت نفت در 
بازار جهانی با کاستن از مازاد عرضه نفت صادرات خود به 
آمریکا را کاهش داد. در هفته منتهی به روز 14 جولای، 
عربستان روزانه 524 هزار بشکه نفت به آمریکا صادر کرد 
که کمترین میزان در 7 سال گذشته محسوب می شود.

بنا به اعلام ســازمان اطلاعات انــرژی آمریکا طی 
4 هفته گذشــته نیز عربســتان روزانه به طور متوسط 
810 هزار بشکه نفت به آمریکا صادر کرده است که طی 
2/5 سال گذشته کمترین میزان بوده است. در روز 20 
ژولای 18 تانکر حامل نفت در حال انتقال نفت عربستان 
به آمریکا در جهان بودند اما ســال گذشــته در همین 
روز 28 تانکر در حال انتقال نفت عربســتان به آمریکا 

شناسایی شده  بودند.
به این ترتیب عربســتان از یک سو با تبعات کاهش 
قیمــت نفت درگیــر اســت و از دیگر ســو ظاهرا به 
سیاست های افزایش قیمت در بازار تن داده ولی معلوم 
نیســت این روند تا کی ادامه داشته باشد، چرا که بعید 
است سعودی ها از سیاست های خود در بازار نفت دست 

بکشند.

گزارش های بین المللی نشان می دهد

بازگشتعواقبجنگقیمتنفتبهعربستان

 قیمــت کره همزمان با گران فروشــی لبنیات در ســطح 
خرده فروشی افزایش یافته به طوری که قیمت هر کره ۵۰ گرمی 
یک برند )پرفروش و قدیمی( با ۲۰۰ تومان افزایش، از ۱۵۰۰ تومان 

به ۱۷۰۰ تومان رسیده است. 
به گزارش خبرگزاری تسنیم، قیمت کره بعد از شش ماه از افزایش 
رسمی این محصول دوباره در سطح خرده فروشی توسط یکی از برند های 

پرفروش گران شده است.
سابقه نشان داده است که این افزایش قیمت ها سریالی بوده و بعد از 
افزایش قیمت یک برند سایر صنایع نیز اقدام به افزایش قیمت می کنند 
و برخورد دســتگاه های نظارتی و جریمه صنایع تاثیری در این افزایش 

قیمت ها نداشته است.
قیمت شیر پاستوریزه از اواخر اسفند ماه سال گذشته  200 تومان 
توسط یکی از برند های صنایع لبنی افزایش یافت و این افزایش قیمت 
به سایر تولیدکنندگان نیر تسری یافت و سازمان حمایت در مقام عمل 
تا به امروز نتوانســته است اقدام ثاثیرگذاری به نفع مصرف کنندگان در 
این باره داشــته باشــد. به طوری که قیمت هر کره 50 گرمی یک برند 
)پرفــروش و قدیمی( با 200 تومان افزایش، از 1500 تومان به 1700 

تومان رسیده است. 
بنا براین گزارش چهارم بهمن ماه ســال 95 بود که روابط عمومی 
ســازمان حمایــت مصرف کنندگان و تولیدکننــدگان طی اطلاعیه ای 
اعلام کرد: »براســاس تصمیمات کارگروه تنظیم بازار، حداکثر قیمت 
مصرف کننده هر بســته کره 50 گرمی 15 هزار ریال و هر بســته 100 

گرمی، 29 هزار ریال خواهد بود.
بدیهی اســت در صورت کاهش بیش از 10 درصد در قیمت جهانی 
کره متناســبا نسبت به محاسبه و ابلاغ قیمت جدید اقدام خواهد شد. 
همانطور که قبلا نیز تصریح و تاکید شده؛ قیمت های ابلاغی حداکثری 
است و عرضه با قیمت پایین تر به مصرف کنندگان امری شایسته و مورد 

تقدیر است.
 از تمامی شهروندان گرامی درخواست  می گردد ضمن دقت در هنگام 
خرید در صورت مشاهده هرگونه تخلف احتمالی موارد را به سامانه 124 

گزارش نموده تا سریعا به آن رسیدگی شود.
بنابراین گزارش حداکثر قیمت این محصول در سامانه اطلاع رسانی 
قیمت کالا و خدمات سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولید کنندگان 

نیز کماکان همان نرخ بهمن ماه سال گذشته است.

شــبکه کانون های تفکر ایران )ایتان( در نامه ای 
به رئیس جمهور ضمن ابراز نگرانی از وضعیت موجود 
نظام بانکی و برشمردن شواهد آن، به تبیین ریشه های 
موثر در ایجــاد وضعیت فعلی و ارایــه راه کارهای 

برون رفت از این بحران پرداخت.
به گزارش تســنیم، شبکه کانون های تفکر ایران)ایتان( 
با ارسال نامه ای به رئیس جمهور پیشنهادهای پنج گانه ای را 

برای اصلاح نظام بانکی ارائه کرد.
در این نامه بیان شــده اســت که نظــام بانکی یکی از 
مشــکلات اقتصاد ایران نیســت بلکه علت اصلی مشکلات 
اقتصادی کشور است و تا مسئله نظام بانکی حل نشود اهداف 
مهمی همچون اشتغال و رونق غیرتورمی محقق نخواهند شد.
در ادامه این نامه شواهدی از ناکارآمد و نامطلوب بودن 
نظام بانکی بیان شده است. افزایش نقدینگی و تخصیص آن 
به بخش های غیرمولد اقتصاد، بالا بودن نرخ سود تسهیلات 
بانکــی، افزایش قابل توجه اضافه برداشــت بانک ها از بانک 
مرکزی و استمهال گسترده تسهیلات بانکی شواهدی است 

که این نامه بر آنها تاکید کرده است.
در بخش دیگری از نامه ریشه های وضعیت ناکارآمد نظام 
بانکی بررســی شده است. این نهاد پژوهشی مهم ترین علت 
شــکل گیری بحران کنونی را عدم استقلال بانک مرکزی از 
نظام بانکی بیان کرده و تصریح کرده اســت: »در سال های 
گذشته مواجهه بانک مرکزی با بانک ها، عمدتا همراه با توصیه 
و فاقد اقتدار لازم در مقام سیاستگذار و ناظر است. اقداماتی 
چون واگذاری امر حیاتی تعیین نرخ سود تسهیلات بانکی به 
بانک ها، باز گذاشتن دست بانک ها در اضافه برداشت از بانک 
مرکــزی، کاهش نرخ ذخیره قانونی و انجام توصیه به جای 
قاعده گذاری و تنظیم گری از مصادیق رفتار مسامحه کارانه 
بانک مرکزی با بانک هاســت.« در نامه تاکید شده است که 

عملًا این بانکها هستند که سیاست های نظام پولی کشور را 
تعیین می کنند نه بانک مرکزی.

رویکرد نادرســت در خلق و تخصیص نقدینگی دومین 
علت ناکارآمدی نظام بانکی است که این نهاد پژوهشی به آن 
اشــاره کرده است و ضمن انتقاد از سیاست های پولی دولت 
یازدهم خطاب به رئیس جمهور گفته است: »تیم اقتصادی 
جنابعالی همواره تاکید دارد که افزایش پایه پولی نامطلوب 
و افزایش ضریب فزاینده مطلوب اســت؛ در صورتی که این 
تفکر فاقد وجاهت علمی اســت؛ نقدینگی، نقدینگی است و 
خلــق آن از محل ضریب فزاینده دلیلی بر ســالم بودن آن 
نیســت و خلق آن از محل بانک مرکزی نیز دلیل بر ناسالم 
بودن آن نیســت. حال پس از گذشت چهار سال از اجرای 
سیاســت های تیم اقتصادی شایســته است این افراد پاسخ 
دهند که چه ســهمی از پول خلق شده توسط بانک ها طی 
چهار سال گذشته در خدمت تولید بوده است؟ و این منابع 
به چه بخش هایی تخصیص یافته و به چه میزان اشــتغال و 

رشد ایجاد کرده است؟«
عدم اهتمام به توسعه نظام قرض الحسنه در سیستم بانکی 
سومین علت بیان شده در شکل گیری وضع موجود است که 

نامه فوق به آن اشاره کرده است.
در انتهای نامه شبکه کانون های تفکر ایران پیشنهادهای 
پنج گانه ای در راستای اصلاح نظام بانکی به رئیس جمهور ارائه 

کرده است. راه کارهای ارائه شده عبارتند از:
1- تقویت و روزآمدسازی نظارت بانک مرکزی؛

2- افزایش شفافیت عملکرد نظام بانکی؛
3- گشــایش خط اعتبــاری بانک مرکــزی به منظور 
فعال سازی بخش های پیشران اقتصاد مانند ساخت مسکن؛

4- اهتمام به توسعه نظام قرض الحسنه؛
5- اصلاح نظام چک.

مدیر تلگرام اعلام کرد که سرور هایش را به ایران 
منتقل نمی کند.

بــه گزارش خبرگزاری فارس، پاول دورف، مدیر تلگرام 
اعلام کرد: تلگرام هیچ یک از سرورهایش را، یا هیچ سروری 
را که اطلاعات شــخصی کاربران روی آن باشــد، به ایران 

منتقل نمی کند.
 صبح دیروز معاون وزیر ارتباطات بار دیگر موضوع انتقال 
سرور تلگرام به ایران را مطرح کرد و البته دقایقی بعد حرفش 
را پس گرفت و اعلام کرد که انتقال ســرور تلگرام به ایران 
را نــه تائید و نه تکذیــب می کند اما در همین فاصله مدیر 
تلگرام اعلام کرد که سرورهایش را به ایران منتقل نمی کند. 

 معــاون وزیر ارتباطــات دیروزظرف چنــد دقیقه دو 
اظهارنظر متفاوت درباره انتقال سرور تلگرام به ایران بیان کرد.
نصرالله جهانگرد دیروزابتدا در یک نشســت خبری در 
سخنانی درباره الزام انتقال سرور شبکه های خارجی به ایران 
برای شبکه هایی که مایل به فعالیت در ایران هستند، گفته 
بــود »تلگرام پذیرفته که به ایران بیاید«، اما دقایقی بعد در 

جمع خبرنگاران گفته های خود را اصلاح کرد.
در نشست مذکورخبرنگار فارس از جهانگرد پرسیده بود 
که صحبت های شما درباره اینکه شرکت های بین المللی برای 
انتقال سرور به ایران الزام دارند، نیاز به توضیح بیشتر دارد 
زیرا پیش  از این درباره اینکه آیا الزامی در مصوبه شــورای 
عالــی فضای مجازی برای این موضوع وجود دارد، اظهارات 
متناقضی مطرح شده و رد شده بود، پاسخ داد: شرکت هایی 
که می خواهند در ایران فعالیت کنند باید سرورشان به ایران 
بیاید، به آنها مهلت داده ایم به داخل بیایند، بر همین اساس 
الآن تلگرام نیز پذیرفته که بیاید. در غیر این  صورت مشمول 
سیاســت های مصوب خواهند شد.فایل صوتی صحبت های 

معاون وزیر بین خبرنگاران موجود است.
اما جهانگرد پس از اظهارات فوق دقایقی بعد اظهاراتش 

را اصلاح کرد،این اظهارات به شرح زیر است:
جهانگرد: ســرویس پرو وایدهای خارجی باید به داخل 
ایران بیایند. بر این اساس ما نیز در حال مذاکره هستیم با 

تلگرام و با همه.
وی در پاســخ به این سؤال که تلگرام انتقال به ایران را 
پذیرفته، گفت: خیر، هنوز نمی دانم پذیرفته یا نپذیرفته. من 

در مذاکره نیستم.
معاون وزیر ارتباطات در پاســخ به این سؤال که برخی 
می گویند الزام انتقال سرور پیام رسان های خارجی به ایران 
در مصوبه شــورای عالی فضای مجازی وجود دارد و برخی 
می گویند نیســت، گفت: آن یک بحث دیگر است، سیاست 
شورای عالی این است که هاست شبکه های خارجی داخل 
ایران باشــد ما هم بر این اساس درخواست دادیم و مذاکره 
را شروع کردیم و دوستانی که مذاکره می کنند باید نتیجه 

را بگویند که نتیجه... )مشخص نیست(
وی در پاسخ به این سؤال که چه نهادی با تلگرام مذاکره 
می کند، گفت: وزارت ارتباطات مذاکره می کند و آقای وزیر 

این موضوع را اعلام می کند.
جهانگرد در پاســخ به این ســؤال که بنابراین پذیرش 
انتقال سرور تلگرام به ایران را تکذیب می کنید گفت: من نه 

رد می کنم و نه تأیید. یک خبر غلط را زدند.
وی در واکنش به اینکه فایل صوتی اظهارنظر چند دقیقه 
قبل شما موجود است، اظهار داشت: من خودم زنده هستم.

فایل صوتی ام چیست.
معــاون وزیــر ارتباطات در پاســخ به این ســؤال که 
صحبت های جدیدتان اظهارات قبلی شــما درباره پذیرفتن 
انتقال سرور تلگرام به ایران را رد می کند ، گفت: رد نمی کنم 
تأیید هم نمی کنم. به شما که قرار نیست بازجویی پس بدهم، 
چانه نزنید با من، حرف من این است که مذاکره شروع شده 

و در حال انجام است، ان شاءالله نتیجه بدهد.

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان تهران گفت: ایران ۲۰ 
برابر کشورهای اروپایی و پیشرفته تلفات ساختمانی دارد، زیرا متخصصان 

امر به بخش ساخت  و ساز ورود نکرده اند.
حســن قربانخانی در گفت و گو با خبرگزاری فارس، با اشــاره به اینکه هدف 
ســازمان نظام مهندسی ســاختمان در طول 20 سال گذشته این بوده است که 
ســاختمان های بهتر و باکیفیت تری داشته باشــیم، اظهار کرد: ایران 20 برابر 
کشورهای اروپایی و پیشرفته تلفات ساختمانی دارد، زیرا متخصصان امر به بخش 
ساخت وســاز ورود نکرده اند. اگر شرایط به گونه ای پیش برود که تمام افرادی که 
در امر ساخت وساز فعال  هســتند صلاحیت های لازم را داشته باشند می توانیم 
امیدوار باشــیم تمام مراحل و مسائل ساخت وســاز با سرعت بالاتر و کیفیت و 

ایمنی بیشتر انجام شود.
رئیس ســازمان نظام مهندسی ساختمان استان تهران افزود: طبق قانون در 
بخش ساخت وســاز چند نهاد دخیل هستند که صدور پروانه ساختمانی برعهده 
شهرداری ها و نظم دادن و آراستن امور مربوط به مهندسان برعهده سازمان های 
نظام مهندسی است. تمام ساختمان هایی که در کشور ساخته می شود ، باید زیرنظر 
مهندسان ناظر باشد، اما مشکل اینجاست که بسیاری از کسانی که در پروسه تولید 
و ساخت یک ساختمان حضور دارند، صلاحیت لازم را ندارند و متأسفانه با هدف 

کسب سود بیشتر ، قوانین و مقررات و استانداردهای لازم را رعایت نمی کنند. 
قربانخانی ادامه داد: دنبال سود بودن در یک امر اقتصادی فی نفسه مسئله بدی 
نیست اما ورود افراد فاقد صلاحیت به امر تخصصی و مهمی مثل ساختمان سازی 
کاری خلاف قانون است. در قانون نظام مهندسی این الزام وجود دارد اما در عمل 

هیچ مانعی برای حضور افراد فاقد صلاحیت در امر ساخت وساز وجود ندارد.
وی افزود: در نتیجه سالیانه 1900 نفر در کشور در حوادث ساختمانی جان 
خود را از دســت می دهند، یعنی به ازای هر ســه میلیون نفر ساعت یک تلفات 
ســاختمانی داریم. درصورتی که این آمار در ترکیه به ازای هر هشت میلیون نفر 
ساعت، در کره جنوبی به ازای هر 13 میلیون نفر ساعت و در کشورهای اروپایی 

به ازای هر 20 میلیون نفر ساعت یک تلفات است.
در همین حال و به گزارش خبرگزاری مهر، رامین کرمی ، عضو هیئت مدیره 
سازمان نظام مهندسی استان تهران با بیان اینکه 40 درصد مصرف انرژی کشور 
در بخش ســاختمان است خاطرنشــان کرد: خروجی دیگ های موتورخانه های 
ساختمان ها در بسیاری از موارد بالای 200 درجه است که مصرف بالای انرژی 
و راندمان پائین موتورخانه ها را نشان می دهد. به همین دلیل طرح تغییر 
600 هزار موتورخانه از محل بیع متقابل مذکور در ماده 12 قانون مصرف سوخت 
با همکاری سازمان بهینه سازی مصرف انرژی را در دست اجرا داریم تا به وضعیت 

راندمان شوفاژها و موتورخانه ها ساماندهی کنیم.

رئیس سازمان نظام مهندسی تهران:

تلفات ساختمانی در ایران
 20 برابر اروپا است

زمزمه دولتی ها برای گرانی سوخت

رئیس سازمان راهداری: چاره ای جز واقعی کردن
 قیمت گازوییل نداریم

بازار بتوانند راحت تر کار کنند، خاطر نشان کرد: در حوزه مالیات مقطوعِ 
نیم درصد، با ســازمان امور مالیاتی صحبت شده و فرآیندی جلو می رود 
که این مکانیســم نیز اصلاح شود چون نیم درصد از نظر ما زیاد است و 
بعضی از مواقع ســهامداران ضرر کردند، در این شرایط پرداخت مالیات 
منصفانه نیست و این موضوعی است که برای رفع آن در حال رایزنی با 

سازمان امور مالیاتی هستیم.
وی افزود: سازمان بورس و اوراق بهادار فرآیندها را زمان سنجی کرده و 
تمرکز بر کوتاه تر شدن زمان هاست و در حوزه فعالیت شرکت های پردازش 

اطلاعات مالی تسهیلات خوبی صورت گرفته است.
محمدی، گفت: در خصوص نرم افزارهای مورد استفاده سازمان بورس 
و بازار ســرمایه ارزیابی های تخصصی انجام شده و در این زمینه صاحب 
نظران و فعالان نظرات کارشناسی خود را به این سازمان اعلام کرده اند و 
اکنون به مرحله اجرا وارد شــده است. در پی این اقدام در زمان عملکرد 
نهایی نرم افزارها با افزایش محسوس سرعت مواجه شدیم، بدین ترتیب 

لازم نیست برای تایید نرم افزارها زمان زیادی صرف شود.
سخنگوی سازمان بورس درباره دستورالعمل جدید توقف و بازگشایی 
نمادها نیز گفت: دســتور العمل نهایی شــده و به زودی به مرحله اجرا 
می رســد و بدین ترتیب یکی از وعده ها بــرای رفع محدودیت ها از این 

طریق برطرف می شود.
محمدی در ادامه در خصوص رفع سایر محدودیت ها گفت: در خصوص 
تغییر در ساز و کار فعلی حجم مبنا و دامنه نوسان نیز کارشناسی های لازم 
در جهت بازنگری در بحث های مقرراتی و آیین نامه ها صورت گرفته است.

دبیر شــورای عالی بورس در خصوص کاهش کارمزدها نیز گفت: به 
دنبال کاهش کارمزد ســازمان بورس و سایر ارکان هستیم، البته در این 
مورد با توجه به سیاست حمایت از صنعت کارگزاری، کارمزد کارگزاری ها 

کاهش نمی یابد.
وی با بیان اینکه این اقدام تا دو ماه آینده به ســرانجام می رسد و به 
بازار اعلام می شود، اظهار داشت: با این اقدام کمک می شود که معاملات 
الگوریتمی شکل بگیرد و سیالیت بازار بیشتر شود، همچنین سود کسانی 

که فعالیت می کنند بدین ترتیب بیشتر می شود.
محمدی تصریح کرد: در حوزه اصلاح قوانین و مقررات بازار سرمایه 
مباحثی مربوط به دستکاری یا پیش دستی در معاملات که بعضاً به ضرر 
ســهامداران منجر می شد حتماً در قانون جدید بازار سرمایه مورد توجه 
ویژه قرار می گیرد و از این پس سعی می شود که بازار با اطمینان و سلامت 

بیشتری به پیش رود.

که از چند سال قبل شروع شده است، بیمه مکمل یا 
بیمه مسئولیت مدنی را دارند. آن دسته از افرادی که 

دچار مصدومیت شوند از طریق شرکت های بیمه گر 
تحت پوشش هستند و ماده 66 قانون تأمین اجتماعی 

هم برای آنها لحاظ می شــود. در ماده 66 آمده است 
که اگــر کارگرانی در حیــن کار، حادثه ای ببیند و 
دچار مصدومیت شــدید شود، خانواده وی مستمری 
بگیر می شوند و آن کارگر تحت پوشش سازمان قرار 
می گیرد. شرکت های بیمه گر نیز باید به این تعهدات 

عمل کنند.
ساداتی اظهار داشــت: آن دسته از کارگرانی که 
دارای کارت مهارت هستند باید به انجمن ها مراجعه 
کنند و در ســامانه ثبت نــام کنند، بعد از ثبت نام و 

بررسی روند بیمه انجام می شود.
وی با اشاره به اینکه بیشتر کارگران بدون آموزش 
کارت درجه 3 مهارت را دریافت کرده اند، گفت: ارتقای 
کیفی درجه سه به دو و دو به یک باید در راستای ارائه 
آموزش های لازم صورت گیرد. ارتقای مهارتی در زمینه 
پایه حقوقی کارگران موثر اســت و بیشتر کارگران از 
ارتقای مهارتی اطلاع لازم ندارند و قاعده این اســت 
که کارگری که اطلاعات علمی داشــته باشد، ضریب 
ایمنی نیز افزایش می یابد. ارتقای سطح فرهنگ ایمنی 
کارگران از دیگر برنامه هایی است که در انجمن های 

صنفی در دستور کار قرار دارد.

پس از اظهارات یک مسئول وزارت نفت درباره ضرورت اصلاح قیمت 
بنزین حالا رئیس سازمان راهداری هم خواستار افزایش قیمت گازوییل 

شده است.
داوود کشاورزیان این درخواست )گران کردن قیمت گازوییل( را در پوشش 
اجرای مصوبه شــورای اقتصاد برای نوسازی ناوگان جاده ای مطرح کرد وگفت: 
شــورای اقتصاد برای بازســازی 65 هزار دســتگاه ناوگان بالای 35 سال مجوز 
واعتباری تخصیص داده که با توجه به آن می توانیم همه ناوگان را نوسازی کنیم.
کشاورزیان افزود: از محل صرفه جویی مصرف سوخت بخشی از سود تسهیلات 
دریافتی پرداخت می شــود و مصرف کننده نهایی 9 درصد و حدود 15 درصد را 

وزارت نفت و سازنده تأمین می کنند.
وی گفت: میزان پیمایش کامیون ها را به سازمان بهینه سازی سوخت اعلام 
می کنیم که چه میزان صرفه جویی در ســوخت شده است و در صورت کوتاهی 
در پرداخت اقســاط توسط دریافت کننده تسهیلات با ابزار قانونی از فعالیت آن 

جلوگیری می شود.
کشاورزیان افزود: برای فعالیت ناوگان فرسوده باید محدودیت ایجاد کنیم تا 
برای ناوگان نو فرصت کار و پیمایش بیشتر فراهم شود، نظارت ها اکنون براساس 
100 هزار کیلومتر در ســال اســت و با نوسازی پیمایش آنها بیشتر و در نتیجه 
صرفه جویی بیشتر سوخت را به همراه خواهد داشت که باعث آثار زیست محیطی 

و کاهش تولید آلایندگی خواهد شد.
رئیس سازمان راهداری سپس به بحث افزایش قیمت گازوییل پرداخت وگفت: 
راه اصلی حل مسئله )کاهش تولید آلایندگی( اصلاح قیمت سوخت است مادامی 
که گازوئیل لیتری 300 تومان تحویل می شــود رغبتی برای نوســازی ناوگان 
نیســت، چون تا زمانی که سوخت ارزان تحویل می شود تغییری در حمل و نقل 

ایجاد نخواهد شد.
کشاورزیان افزود: در بسیاری کشور ها قیمت سوخت واقعی است و بین یک تا 
2 دلار است و ما هم چاره ای نداریم به سمت واقعی کردن قیمت سوخت برویم.

وی گفت: یکی از مهمترین چالش های حمل و نقل پایین بودن قیمت سوخت 
است، وجود صف های طولانی در بنادر به علت پایین بودن قیمت سوخت است، 
پایین بودن قیمت سوخت مانع از فعالیت ناوگان نو و نیز کاهش پیمایش، افزایش 

آلاینده های بسیاری خواهد شد.
کشاورزیان افزود: اگر قیمت سوخت واقعی شود ناوگان فرسوده خودبه خود از 
چرخه حمل ونقل خارج خواهد شد و شاهد کاهش مصرف سوخت خواهیم بود.

وی گفت: چون قیمت واقعی نیست باید برغم محدودیت منابع از دارندگان 
ناوگان فرسوده خواهش کنیم بیایند و از این تسهیلات استفاده کنند.

گفتنی اســت اخیرا یک مســئول وزارت نفت نیز با اشاره به افزایش مصرف 
بنزین از احتمال بازگشت سهمیه بندی بنزین و افزایش قیمت آن خبرداده بود.

مدیر تلگرام:

هیچیکاز»سرور«هایخودرابهایران
منتقلنمیکنیم!


